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Abstract: 

Within the package of macroeconomic policies, countries focus on foreign trade policies, 

because any country cannot follow a policy of self-sufficiency in various sectors, and thus the 

impossibility of living in isolation from the rest of the countries in the world. With the emergence 

of economic globalization, the liberation of trade from all restrictions has become inevitable for all 

countries and not an option, within an international multilateral space and under the supervision of 

an international organization that is one of the pillars of this globalization, which is the World 

Trade Organization. With the development of trade exchange, the forms of state intervention in 

the management of its international trade relations varied by adopting various protectionist policies 

to achieve its development goals. 
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Accordingly, this study aims to shed light on the most important challenges facing achieving 

further international trade liberalization represented in the new phenomenon of protectionism in its 

many forms: the new regionalism, currency war, environmental standards and international quality 

standards. 

        The study concluded that the future of the World Trade Organization has become in a 

difficult and critical situation in light of the profound transformations witnessed by the global 

economy in the last few years. The financial crisis, which later turned into a deep economic crisis, 

cast a shadow over the various countries of the world, whether developed or developing. In the 

midst of all these events of the deterioration and bankruptcy of large financial and productive 

sectors, these countries found themselves forced to adopt new protectionist policies.... 

Keywords: new protectionism,  new regionalism,  currency war,  environmental standards,  

international quality standards. 
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 (2006في بعض الدول )سنة أهم القطاعات االإتضررة من الأزمة االإالية  (:01جدول رقم )ال

 اكبر القطاعات االإتضررة معدل الاهخفاض الدولة

 قطاع البىىك و العقاراث و السياراث %36 الىلاًاث المخحذة

 قطاع السياراث و الصادراث %46 اليابان

 و الذولت الثاهيت في العالم التي واحهذ رمىدا اقخصادًا، قطاع البىىك و السياراث  %41 ألماهيا

 و اوى دولت في العالم جىاحه رمىدا، قطاع البىىك و العقاراث  %34 ٍطاهيابر 

 العقاراث وهي الذولت الصىاعيت الىحيذة التي حققذ همىا اثىاء الزمت %34 لىذا

 قطاع البىىك والسياراث %42 فروسا

 دراثالذولت إلى الإعلان عىه بعذ جنخم لاهخفاض الصا و اططرث، اليشاغ الصىاعي %50 الصين

 %7رغم أنها اسخمرث في جحقيق معذلاث همى و لنً دون ، اليشاغ الصىاعي  %50 الهىذ

 قطاع الطيران %49 اًطاليا

 قطاع البتروى %33 المنسيو

 قطاع البتروى %66 روسيا

 %6%الى10قطاع الأخشاب و جراحع معذلاث الىمى مً  %50 اهذوهيسيا

 قطاع الخصذًر %42 مىربا الجىىبيت

 وهي اليسبت عاليت في طىء جىاطع دور البىرصت بها %53 اجرلي

 قطاع البتروى %40 السعىدًت

قيا  وهي اليسبت عاليت في طىء جىاطع دور البىرصت بها %36 حىىب إفرٍ

 قطاع السراعت %42 استراليا

ل  قطاعاث المعادن و الأخشاب و السياراث %44 البرازٍ

 .51، ص 2008لماليت العالميت، دار البحار، الأردن، عبذ الغني بً محمد، الأزمت ا االإصدر:

 أشكال الحنائية الجديدة: .2.4 
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  :الينوذج التكليدي لتكتلات الاقتصادية الإقلينية الدولية 
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 أهواع التكتلات الاقتصادًة التقليدًة (:02الجدول) 

ل " القخصاد الذولي ، مامل بنري  االإصدر: ت ، الذار الجامعيت ، "الخجارة الذوليت و جمىٍ  .196 ص، 2003، الإسنىذرٍ

 

 الإقلينية الجديدة (: نوذج الحديح لتكتلات الاقتصاديةالي (
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 قتصادي(: مقارهة بين الصيغتين التقليدًة و الجدًدة للتكامل الا03الجدول )

 الؤقليمية الجدًدة الؤقليمية القدًمة

 فإنها جظم دولا مخجاورة حغرافيا
فإنها ليس بظرورة إن ًهىن الذوى مخجاورة ولنً قذ ًهىن بين إقليم 

 أو ألثر مخجاورًٍ

هىن ألثر فاعليت ر وٍ  ٌشمل مل عىاصر الخحرٍ
اقل شاها عنها بحيث ًقخصر على بعع الشروغ مالشرالت 

 فهي جظع شروغ للهجرة رومخىسطتالو 

 انها حشمل اجفاقياتها مل القطاعاث القخصادًت إن اغلبها جخفق في حميع القطاعاث

 مىطلقها في البذاًت مشروع جهامل
ماهذ اجفاقياث حعاوهيت ماليت اقخصادًت الى اجفاقياث ثىائيت إلى 

 مشروع جهاملي معمق

اب مً القخصاد قامذ على الإحلاى محل الىارداث و الوسح

 العالمي
 جقىم على الخىحه هحى الخصذًر و الهذماج في القخصاد العالمي

 جخصيص المىارد ٌعخمذ على قىي السىق  جخصيص المىارد اعخمذ على الخخطيط و القراراث السياسيت

 ًذفعها القطاع الخاص دفعتها الجهىد الحهىميت

 ت السلع و الخذماث السدثمارالخهامل ٌشمل ماف الخهامل في السلع الصىاعيت

 جقىم على الخهامل العميق حعاملذ مع الحىاحس الجمرليت

 وفرث معاملت جفظيليت لذوى الأقل همى
ت على الذوى مع السماح بفتراث زمىيت مخخلفت  جطبيق قىاعذ مدساوٍ

 لخأقلم

اث  إقليم ًظم دولا مخجاورة لها الخجاوس و الخقارب في المسخىٍ

 حخماعيت الثقافيتالقخصادًت و ال 

اتها القخصادًت إقليم أو ألثر مخجاورًٍ ًظم دولا مخ باًىت في مسخىٍ

 و الثقافيت و السماح بالخصىصياث الحخماعيتو 

 .203 ص، 2008، الأردن ، دار أسامت ، القخصاد الذولي ، عثمان أبى حرب االإصدر:
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